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Dagsorden 14. december 2023   

Referat af hovedbestyrelsens ordinære møde 

København, 20. december 2023 

Tid 9.45 – 15.30 Ordinært hovedbestyrelsesmøde – Frokostpause (12.00-12.45) 
Efterfølgende julearrangement (15.30 – 17.30) 
 

 
Sted    

 
Snaregade 10 A, 1205 KBH K 
 

 
Deltagere 

Fra hovedbestyrelsen:  
Lars Aaberg, Claus Bredahl, Kristian Dissing Olesen, Malene Nyenstad, Mogens 
Brag, Ditte Hasbeck Svendsen, Dorte Andreas og Claus Hjortdal.  
 
Fra sekretariatet:  
Hanne Bak Lumholt (ordstyrer) 
Peter Cort (referent) 
 

Andre deltagere: 
 
Punkt 4: MD, CT, CF 
Punkt 5: JL 
Punkt 6: CT, JL, HS 
Punkt 7: NV 
Punkt 9: CF, MD, CT 
 

Bemærk Mødet afholdes i Snaregade, men kan tilgås virtuelt.  
Afbud  

 DAGSORDEN  REFERAT 
1. Velkomst og godkendelse af dagsorden (CLHJ) 

Til godkendelse (kl. 9.45-9.55)   
 

Velkommen til årets sidste 
bestyrelsesmøde og særlig 
velkommen til Ditte. 
 
Dagsorden godkendt 
 

2. Godkendelse af referat (CORT) 
Til godkendelse (kl. 9.55-10.00) 
 

             Bilag 1: Referat af HB-mødet den 31. oktober 
2023 
 

 
Ingen kommentarer til referatet 

3. Mødeplan for 2024 (CLHJ) 
Til godkendelse (kl. 10.00 – 10.10) 
 
I forlængelse af drøftelserne på HB’s 
visionsseminar vedlægges udkast til mødeplan 

CLHJ gennemgik mødeplanen og den 
blev godkendt. 
 
(Ditte går på virtuelt den 7. februar 
2024, der er afbud fra LAA på grund af 
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for HB’s møder i 2024 til godkendelse. 
Møderne vil efterfølgende blive booket i 
kalenderen. 
 
Bilag 2: Udkast til mødeplan for HB møder i 
2024 

møder i kommunen. Til møde i Marts 
er CB formentlig forhindret helt på 
grund af lederseminar) 

4. HB visionsseminar opfølgning 
(CLHJ/DORA/HBL) 
 
Til kvalificering og drøftelse (kl. 10.10 – 11.00) 
 
Kort evaluering af seminaret den 24.-25. 
november. 
 
Der følges op på drøftelserne af HB’s 
indsatsområder i den kommende 2-årige 
periode med henblik på prioritering og videre 
proces. Til HB’s møde med sekretariatet den 6. 
marts, vil der blive udarbejdet et forslag til, 
hvordan der kan arbejdes med de valgte 
indsatsområder. 
 
På visionsseminaret drøftede man de næste 
skridt i partnerskabet ”Sammen om Skolen”. 
Der blev lagt op til at nedsætte forskellige 
arbejdsgrupper med en række medlemmer, der 
kan bidrage til at kvalificere 
Skolelederforeningens forslag på forskellige 
områder. Der vedlægges et forslag til 
nedsættelse af grupper. 
 
Bilag 3: Slides med opsamling på drøftelser på 
HB seminaret om indsatsområder og 
arbejdsgrupper ift. SoS. 
 
Deltager i punktet: MD, CT, CF 

 
CLHJ introducerede punktet. 
 
DORA og CLHJ gennemgik det 
udsendte bilag og sekretariatets 
proces frem mod den 6. marts 2024. 
 
HB-bemærkninger: 
Det er meget stort og lidt 
overvældende. Det er alt sammen 
vigtigt – men det skal nok prioriteres 
endnu mere. 
Vi putter meget ind under overskriften 
SOS – det kræver nok nogle 
forklaringer i forhold til baglandet. 
Vi skal huske vores arbejde med 
relationen til DLF – det kommer også 
til få betydning lokalt. Da vi kan se 
forskelligt på koblingen lokalt.  
 
CLHJ og DORA gode bemærkninger 
som vi arbejder videre med. Den 
endelige prioritering sker den 6. marts 
2024 på fællesmødet mellem 
sekretariatet og HB. 
 
SOS CLHJ gennemgik det udsendte 
omkring SOS, og hvordan det spiller 
sammen med de emner der aktuelt 
behandles politisk. 
 
I forhold til økonomi i skolen vil NV og 
CF ringer til HB for at lave en mindre 
undersøgelse af konverteringen af 
understøttende undervisning til bl.a.  
2 voksen ordninger. Der kommer en 
spørgerguide og der vil blive fastsat 
et tidspunkt for samtalerne.  
 
HB godkendte dette. 
 
Nedsættelse af arbejdsgrupper. 
Der skal laves kommissorier for 
arbejdet. Grupperne omdøbes til 
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sparringsgrupper, så det er klart, at 
formålet er, at HB bliver inspireret/ 
bliver klogere på området den enkelte 
gruppe sidder med. Gupperne er ikke 
politikskabende, men skal komme 
med input/sparring. Møderne vil blive 
virtuelle. 

1. Der skal være et fast 
kommissorium 

2. Medlemmer i grupperne 

 
Lige nu har sekretariatet behov for at 
samle input om udskoling, da 
forhandlingerne politisk i 
forligskredsen om dette pågår.  
 
HB godkendte dette. 
 
CLHJ Det politiske arbejde pt. går 
utrolig hurtigt og ambitionerne er 
meget høje (måske for høje) 
 
HBL gennem “De næste skridt” 
(opsamling) 
 
Sekretariatet arbejder videre med 
emnerne frem mod den 6. marts 
2024. 
 
Vi arbejder videre med kommissorier 
til grupper. 
 

 
Kort pause til at fylde kaffe/te i kopperne (11.00 – 
11.15) 
 

 

5. Økonomirapportering 2023 (CLHJ) 
 
Til efterretning (kl. 11.15 – 11.30) 
 
Deltager i punktet: JL 
 
Bilag 4: Q3 status for økonomien 2023 med 
noter. 

 

JBL gennemgik økonomioversigten 
med særlig fokus på årsmødet. 
 
Fremadrettet fokus på medlemstallet 
og om der er tendenser vi ser ind i. 
 
Økonomigennemgangen blev taget til 
efterretning. 
 
 

6. Opfølgning på repræsentantskabsmødet og 
formandsmødet den 8. november 2023 
herunder drøftelse af fremtidens årsmøder 
(CLHJ/DORA) 

CLHJ/DORA introducerede punktet 
 
Fælles drøftelse omkring 
repræsentantskabet og afstemningen. 
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Til drøftelse og godkendelse (kl. 11.30 – 
12.00) 
 
Der lægges op til en drøftelse af 
hovedkonklusioner om fremtidens årsmøder 
på formandsmødet, jf. vedlagte materiale. 
 
Der tages stilling til bemanding af en 
arbejdsgruppe med HB-medlemmer ift. 
planlægning af årsmøde 2024 i Odense, jf. 
vedlagte forslag til proces- og arbejdsplan for 
gruppen. 

 
Deltager i punktet: CT, JL, HS  
 
Bilag 5: Opsamling fra formandsmødet om 
fremtidens årsmøder 
Bilag 6: Arbejdsgruppe ift. årsmøde 2024 
 

Vores afstemningsform virker 
umiddelbart godt. Der har været nogle 
meldinger på dagen omkring det var 
godt at sætte ansigter på 
kandidaterne. 
 
Sekretariatet sætter punktet på 
dagsordenen på et HB-møde i foråret. 

• Repræsentativt demokrati 
• Diversitet 

• Afstemningsmodel 
• Opstillinger 

• Præsentationer 
 
CLHJ om fremtidens årsmøde: 

• Vi skal bevare årsmødet 
hvert år 

• Vi skal finde økonomiske 
løsninger for at dække 
underskuddet 

• Kvaliteten skal være i orden 
• Gode hotel muligheder 

• OK til at holde det 1 eller 2 
steder  

 
HB var meget positiv overfor debatten 
på formandsmødet og den klare 
melding. 
 
CT gennemgik tilbagemeldingen fra 
App’en. 

• Godt med udstilling og 
spisesteder 

• Dårlig lyd i salen 
• Nogle kommenterede på 

afstanden til hoteller 
 
CT gennemgik Kommunikations tal 
for eksponeringer ift. årsmødet på de 
forskellige sociale medier. Der har 
været stor trafik og mange hits og 
opslag på både hjemmeside og de 
sociale medier. Det har skabt et 
stærkt signal udadtil og indadtil om et 
vigtigt fællesskab. 
 
Udover løbende dialog med udstillere, 
har sekretariatet denne gang 
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gennemført en lille survey. 
Tilbagemelding fra udstillere: 

• Gennemgående positive 
meldinger 

• Nogle få negative/konstruktive 
kommentarer 

Sekretariatet samler op, og har 
allerede nu tilkendegivelser fra mange 
udstillere, der gerne vil være med 
igen. 
 
Odense er booket i 2024 og Bella i 
2025.  
 
HB gav grønt lys for at sekretariatet 
forsøger at gå med enten Odense eller 
Bella i 2026 og at undersøge 
mulighederne for at opnå rabatter ved 
længere kontrakter. 
 
Der er udsendt en procesplan fra 
sekretariatet til planlægningen af 
årsmøde 2024. 
 
Nedsættelse af planlægningsgruppen. 
CLHJ gennemgik planen. 
Ditte, Malene, Claus og Dorte deltager 
i gruppen. 
 
Stor ros til planen! 

 
Frokost (kl. 12.00 – 12.45) 
 

 

7. Skolelederundersøgelsen 2023 (DORA)  
 
Til drøftelse (kl. 12.45 – 13.45) 
 
Ved udsendelse af dagsordenen er der fortsat 
gang i at indhente resultater fra 
undersøgelsen. På mødet fremlægges de 
foreløbige hovedresultater af 
Skolelederundersøgelsen 2023 til drøftelse. 
 
Der orienteres om den videre proces ift. 
anvendelse af resultaterne samt 
kommunikationsplan. 
 
Deltager i punktet: NV 

 

DORA indledte punktet. 
 
NV gennemgik de første resultater fra 
skolelederundersøgelsen. 
 
HB drøftede tendenserne i 
undersøgelsen. Fremadrettet kan vi 
tilpasse nogle af spørgsmålene 
bedre/skarpere og fokus på, hvordan 
vi bliver klogere på tendenserne. 
 
HB tog den første gennemgang til 
efterretning og glæder sig til det 
videre arbejde med undersøgelsen. 
 
DORA om det videre kommunikative 
arbejde. 
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I uge 1 sendes undersøgelsen til 
Skolemonitor til brug i uge 2. Herefter 
kommer der nyheder ud på vores egne 
medier og i næstformandens 
nyhedsbrev. 
 
I uge 3 udsendes undersøgelsen ud til 
vores lokale formænd. 
 
Sekretariatet tager fat i både bund 10 
og top 5. 
 
HB bemærkninger: 
 
Der var en drøftelse af muligheden for 
at sende undersøgelsen ud direkte fra 
SKL til alle landets borgmestre. I 
nogle afdelinger har man arbejdet 
meget strategisk med undersøgelsen 
- det ville blive lidt forstyrret af en 
central udsendelse. 
 
DORA henviste til vores udsendelse 
fra sidst, hvor vi vejledte i brugen af 
undersøgelsen lokalt. 
 
HB besluttede at anvende denne form 
igen. 
 
bemærkninger til næste 
undersøgelse: 

• Fokus på skolekonsulenter og 
mindre grupper 

• Kan vi bruge noget andet end 
% angivelser næste gang? 

 
Sekretariatet vil gerne se på dette til 
næste gang. 
 

8. Tværkommunale netværk og repræsentationer 
(DORA) 
 
Til beslutning, erfaringsudveksling og 
drøftelse (kl. 13.45 – 14.30) 
 
Med nyvalgt medlem af bestyrelsen er der brug 
for en ny fordeling af de regionale 
netværksmøder mellem HB- medlemmerne. 
 

 
DORA indledte punktet. 
 
I forhold til fordeling af netværk blev 
følgende besluttet: 
 
MN var det ide at på en måde kom 
rundt i alle netværk, da det er en 
øjenåbner i forhold til vilkår. 
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HB drøfter og erfaringsudveksler arbejdet i de 
regionale netværk og div. repræsentationer 
med fokus på skoleledernes vilkår. 
 
• Hvilke to temaer fylder pt. mest i hvert 

netværk? 
• Er der særlige opmærksomhedspunkter på 

tværs af netværkene? 
 
Bilag 7: Beskrivelse af de regionale netværk og 
nuværende fordeling af netværkene mellem HB 
medlemmer 

HB drøftede muligheder og blev enige 
om at det er muligt for HB-
medlemmer at komme med til møder i 
andre netværk eksempelvis hvis de 
faste deltagere melder forfald. 
 
I forhold til fordelingen blev følgende 
tilkendegivet: 
KD vil gerne blive i sine netværk 
CBS vil gerne blive i Billund/Esbjerg 
og Midt/vest 
MB vil gerne have Nordjylland og 
Vejle/Kolding 
LAA Hvis man kan komme på besøg 
så er LAA relativ fleksibel, men gerne 
Fyn 
MN er også fleksibel men gerne 
Storkøbenhavn 
DHS er interesserede i Storstrøm og 
Frederiksborg 
 
Alle  
Nyt fra Netværk 
 
CBS (2 netværk Billund og Esbjerg) 
Der var uro i en del af kommunerne. 
DCUM-sager og stor udskiftning i 
ledelseslagene, sygemeldinger, SOS 
går i mange retninger og rigtig mange 
konstitueringer 
Man drøftede Grundlovsfesten og 
muligheden for at fejre Grundloven. 
CLHJ supplerede ift. dette initiativ og 
henviste til hjemmesiden for mere 
info om, hvilke aktiviteter, der kan 
sættes i gang. 
Melding i forhold til 
Repræsentantskabet - de kunne ikke 
genkende, at der ikke var tid til debat 
efter formandens beretning. 
 
LAA (Storkøbenhavn) 
Folkeudspillet fylder ikke så meget, 
men bekymring for arbejdet med 
skolebestyrelsen.  
Generelt stort fokus på ledelsesvilkår. 
Pres fra forældre og skole/hjem 
kommunikation fylder. 
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HB vil gerne drøfte 
forældresamarbejde/kommunikation 
og samspil med civilsamfundet i den 
kommende HB periode. 
 

 
Kort pause til at fylde kaffe/te i kopperne (kl. 
14.30 – 14.45) 
 

 

9. Politisk nyt, den aktuelle dagsorden mv. 
(CLHJ/DORA) 
 
Til orientering, drøftelse og kvalificering (kl. 
14.45 – 15.05) 
 
Under punktet drøftes aktuelle politiske 
forhold, og der afrapporteres fra møder:  
- Dialogmøde i Randers d. 27. november 

med Børne- og undervisningsministeren. 
 
 
 
 
 
 

- SoS samarbejdet (møde den 4. og 8. 
december 2023) 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
MB orienterede om dialogmødet i 
Randers. Kort planlægningshorisont, 
men meget givende møde med 
ministeren. 
Meget gerne flere af denne form for 
møder - men gerne med længere 
tidshorisont. 
 
 
DORA orienterede om møderne. 
 
Temaet var læreplanerne og der var 
eksterne forskere med. 
Aleksander Von Øting, Nicoali Elf, 
Andreas Rash og Lise Tenglef var 
indkaldt. Derudover var der indkaldt et 
par praktikere. 
 
Meldinger fra forskerne var bl.a., at 
skolerne allerede er belastede med 
opgaver og der skal være plads til 
dette udviklingsarbejde. 
 
Forligskredsen havde ikke så mange 
spørgsmål men mere politiske 
kommentarer. 
 
Fokus på om lærerne egentligt bruger 
de nuværende læreplaner. 
 
Forligskredsen holdt møde 
umiddelbart efter mødet i SOS. Vores 
forventning er, at det store politiske 
arbejde kører nu.  
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- OK24 og trepartsforhandlinger 
 
 
 

- Offentliggørelse af PISA resultater 

 
 
 
 

- Møde med Skole & Forældre 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

- Møder med Børne- og 
Kulturchefforeningen 

 
 
 
 
 
 
 

- Rådet for børns læring 4. december 2023 
 
 
 
 

- Nyt om HPX/10. klasse 
 
 
 
 

- Nyt om OTH 
 

 
Derudover kort orientering om 
igangværende projekter 
 
CORT og CLHJ orienterede om OK24 
og 3.part. Der er møde med KL om 
OK24 den 21. december 2023. 
 
Der har været en del medieomtale af 
undersøgelserne. 
I hele systemet er næsten alle lande 
gået tilbage og alt peger på Covid19. 
 
Møde med Rasmus fra Skole og 
forældre. Rettighedstænkning - alle 
elever har ret til nogenlunde samme 
forløb, hvis de går i folkeskolen. 
Vores fælles fokus er ikke på 
individuelle rettigheder men på de 
overordnede rammer og vilkår. 
Skole og forældre er pressede af SOS. 
De har fokus på uddannelse af 
skolebestyrelserne/Ledelserne. Der er 
afsat midler hertil i regeringens 
udspil. Vi har fra SKLF’s side 
foreslået, at vi arbejder sammen om 
udvikling af kurser, så også 
skolelederen indgår. 
 
Kort orientering om mødet, som 
primært handlede om opgaveglidning, 
som de anerkendte. Der var endvidere 
drøftelser om udfordringerne med 
silotænkning både økonomisk og 
fagligt i kommunerne. Det bremser 
samarbejdet på tværs og de gode 
løsninger for børnene. 
 
Kort orientering om rådet arbejde og 
særligt om overgange i barnets liv. HB 
havde flere eksempler på gode 
overgange. 
 
DORA orienterede om møderne 
omkring HPX. Politisk ønsker man 10. 
klasse som en start på en 
ungdomsuddannelse 
 
Dora orienterede om OTH. Den sidste 
pulje penge bliver brugt i Nordjylland, 
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- Møde med DCUM 

 
 
 
 
 

- Forhandlingskursus og kursus for nye 
skoleledere 

 
Bilag 8: Slides om trepartsforhandlinger fra FH 
 
Deltager evt. i punktet: CF, MD og CT 

Sydsjælland og Indre by/Østerbro. 
Forløbet bliver tilpasset disse 
områder. 
 
HB Vi kan undersøge om der er 
mulige fonde vi kan søge til lignende 
projekter fx til 
forankring/videreførelse af netværk. 
 
 
Orienteret om samarbejde med DCUM 
og den samarbejdet med den nye 
direktør Kristian Toft. Der var et ønske 
om, at Kristian Toft blev inviteret til et 
kommende møde fx i HB. 
 
Kort orientering om de afholdte kurser 
 

10. Planlægning: Kommende møder (HBL) 
 
Til orientering 

 
Den 11. januar (ordinært møde) 
 
Den 25. januar (virtuelt møde) 
 
Den 7. februar (ordinært møde) 

 

 
 
 
 
Husk fotografering til hjemmesiden 
den 11. januar kort før/ved mødestart, 
hvor der er hyret en professionel 
fotrograf. 

11. Eventuelt (15.05 – 15.15)  Postloven er vedtaget og sekretariatet 
vurderer pt. på konsekvenserne for 
udsendelsen af Plenum. 

12. Helbredsmarkører (15.15 – 15.30) HB var glade for mødet og utroligt, at 
man trods mange punkter ikke sidder 
tilbage med en fornemmelse af at 
have siddet i møde hele dagen. 
 

 


